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Sfînta ScripturăCredinţa noastră

T. ißîlmirea Sfintelor Scripturi
a) Am văzut că Sfînta Scriptură (Cuvîntul lui 

Dumnezeu cel scris) este cartea Bisericii. Aceasta 
pentru că Vechiul Testament s-a dat Bisericii Ve
chiului Testament — fiind păstrată la templu în 
Sfînta Sfintelor — , iar Noul Testament (împreună 
cu Vechiul Testament) s-a dat Bisericii lui Hristos 
de Sfinţii Apostoli, de cei ce au scris cărţile Nou
lui Testament.

Biserica lui Hristos a primit nu numai Noul Tes
tament ci şi Vechiul Testament, căci acesta în
druma spre Hristos şi îşi desvăluia înţelesul deplin 
numai în lisus Hristos, adică în lumina Noului 
Testament. Mîntuitorul însuşi îndeamnă pe cei ce-l 
ascultau să citească Scripturile (Vechiul Testament) 
pentru că ele grăiesc despre El. Iar Sf. Apostol 
Pavel scrie episcopului Timotei: „Tu însă rămîi în 
cele ce ai învăţat şi te-ai încredinţat“, adică în 
cele primite de Sfîntul Apostol Pavel — „că din 
pruncie cunoşti Sfintele Scripturi, care pot să te în- 
ţelepţească spre mîntuire, prin credinţa cea în 
Hristos lisus. Toată Scriptura este insuflată de 
Dumnezeu şi de folos spre învăţătură, spre mus
trare, spre îndreptare, spre înţelepţire întru drep
tate“ (II Tim. 3, 14— 16). Acestea le scrie Sf. 
Apostol Pavel după ce atrage luarea aminte epis
copului Timotei să se ferească de cei ce au „înfă
ţişarea credinţei cei adevărate“, care însă „învaţă 
întotdeauna şi nu pot ajunge niciodată la cunoaşte
rea adevărului“, „rătăciţi fiind ei înşişi“ şi „rătă
cind pe alţii“. „Tu însă — îi scrie lui Timotei — 
ai iurmat învăţăturii mele (II Tim. 3, 5. 7. 10. 
13) şi rămîi în cele ce ai învăţat. Această învăţă
tură nu era numai a Sfîntului Apostol Pavel, ci a 
tuturor Sfinţilor Apostoli, căci era învăţătura pri
mită de la Mîntuitorul însuşi, care le-a arătat cum 
să tîlcuiască, cum să înţeleagă Vechiul Testament, 
dar le-a şi dăruit în Evanghelia Sa desăvîrşita des
coperire despre Dumnezeu şi despre voia Lui cea 
sfînta.

b) Toată Sfînta Scriptură o dă Sfîntul Apostol 
Pavel episcopului Timotei (ca şi celorlalţi episcopi) 
şi îl îndeamnă să „propovăduiască cuvîntul lui 
Dumnezeu, şi să certe, să mustre“ pe cei ce nu su
feră „învăţătura cea sănătoasă“, ci îşi aduc „învă
ţători după faptele lor“ şi îşi întorc „auzul de la 
adevăr“. Aşa a fost la început, adică în Biserica 
din Ierusalim şi în alte biserici apostoleşti: credin
cioşii stăruiau „în învăţătura apostolilor“, care era 
adevărata învăţătură a lui Hristos. După aceea 
Sfinţii Apostoli au aşezat episcopi şi preoţi şi aces
tora (în primul rînd episcopilor) le-au transmis 
toată învăţătura şi toate rînduielile şi dreapta tîl- 
cuire a Sfintei Scripturi, ca ei să propovăduiască 
adevărata învăţătură, să o tălmăcească după 
dreapta rînduială apostolească şi să o apere de 
„proorocii falşi“, de „lupii răi“, de cei ce voiau 
să tîlcuiască Sfînta Scriptură după capul lor şi 
„să tragă pe ucenici după ei“ (Faptele Apostolilor 
2, 43; 13, 6—31; 20, 17—31; I Tim. 1, 3; 6, 
3— 3). Este ceea ce recomandă Sf. Apostol Pavel 
episcopului Tit: Să se arate pe sine „în toate pildă

de fapte bune, în învăţătură neschimbate“, iar „de 
omul eretic după întîia şi a doua povăţuire fereş- 
te-te“ (Tit 2, 7; 3, 10). Este ceea ce porunceşte şi 
cere acelaşi sfînt Apostol oricărui episcop, adică: 
să se ţină „de cuvîntul cel adevărat aű învăţăturii, 
ca să fie în stare şi să îndemne în învăţătura cea 
sănătoasă şi să mustre pe cei potrivnici“, care sínt 
„nesupuşi, grăitori în deşert şi amăgitori“ (T it 1, 
9— 10).

Aşa s-a transmis de la Sfinţii Apostoli şi de la 
episcopii (şi preoţii) aşezaţi de ei în primele Bise
rici ca Sfînta Scriptură — cartea Bisericii — să fie 
păstrată, rînduită şi tîlcuită de Biserică, în seama 
episcopilor fiind păzirea neschimbată a celor pri
mite de la Sfinţii Apostoli şi tălmăcirea cea ade
vărată a Cuvîntului lui Dumnezeu. Şi aşa cum 
Sfinţii Apostoli cînd a fost neînţelegere între cre
dincioşi (despre întrebarea — dacă şi creştinii din
tre „neamuri“ trebuie să se taie împrejur ca iudeii 
şi să păzească legea mozaică sau nu) s-au adunat 
în sinod (sobor) şi aşa au I:. .ărît — zicînd: „Pă- 
rutu-s-a Duhului Sfînt şi nouă“ (Faptele Apostoli
lor 13, 3— 6, 28— 29) — to t aşa episcopii din în
treaga Biserică, cînd a fost neînţelegere între cre
dincioşi asupra credinţei cei adevărate, s-au întru
nit în sinoade şi în sinod (care Va ferit de greşeli)
— sub umbrirea Duhului Sfînt — au hotărît care 
este adevărata credinţă, dată de Mîntuitorul şi 
transmisă de Sfinţii Apostoli. Aşa au putut grăi 
aceste sinoade: „părutu-s-a Duhului Sfînt şi nouă“
— căci unde sínt doi sau trei adunaţi în numele 
Domnului e şi El, şi Duhul Sfînt — în mijlocul 
lor.

c) Această rînduială a păstrării, propovăduirii 
şi tîlcuirii Sfintei Scripturi de către conducătorii 
Bisericii a fost şi în Vechiul Testament. Templul şi 
sinagoga tîlcuiau Sfînta Scriptură. „Preoţii învăţau 
pe fiii lui lsra.il“ (Lev. 10, 11). „Ei trebuie să în
veţe poporul ce e sfînt şi să lămurească ce e curat“ 
(Ezechiil 44, 23).

Mîntuitorul însuşi vorbeşte poporului în pilde, 
iar Sfinţilor Apostoli le descoperă înţelesul acestor 
pilde (Matei 13, 11) şi lor le dă toată învăţătura 
Sa şi împuternicirea prin pogorîrea Duhului Sfînt 
de a propovădui tuturor popoarelor (loan 14, 26). 
Tot aşa episcopii (şi preoţii) prin hirotonire pri
mesc de la lisus Hristos prin Duhul Sfînt (cei din
ţii episcopi de la Sfinţii Apostoli, cei următori 
de la episcopii aşezaţi de Sfinţii Apostoli ş.a.m.d.) 
puterea de a învăţa, a sfinţi şi a conduce pe cre
dincioşi pe calea dreptei credinţe. Lor li s-a încre
dinţat — cum vedem din epistolele către Timotei 
şi T it — nu numai păstrarea neschimbată a învă
ţăturii cei adevărate, ci şi propovăduirea şi 
dreapta ei tîlcuire. Aceasta cu atît mai mult cu cît 
Sf. Apostol Petru spune clar că Sfînta Scriptură 
„nu se tîlcuieşte după cum îl taie capul pe fie
care“ (II Petru 1, 20), căci — spre exemplu —  
în epistolele Sfîntului Apostol Pavel „sínt unele

(Continuare în pag. 3)

Sfînta Scriptură a Vechiului şi a Noului Testa
ment este scrisă sub inspiraţie (înrîurire) de la Sf. 
Duh. Ca atare, ea constituie primul izvor al Desco
peririi dumnezeieşti.

Asupra acestui lucru sínt de acord toţi credin
cioşii creştini. Dar unii dintre ei învaţă că fiecare 
creştin are priceperea şi dreptul de a o tîlcui. De 
asemenea, alţii preţuiesc Testamentul Vechi peste 
măsură şi în paguba Testamentului Nou, pe cînd 
alţii — aşezîndu-se pe o poziţie cu totul contrară 
acesteia — îl leapădă cu totul.

Dar nu orice creştin are pricepere destulă să în
ţeleagă şi să explice Sfînta Scriptură. Căci Sf. 
Apostol Petru zice despre Epistolele paulăne: „în 
ele sínt unele lucruri cu anevoie de înţeles, pe care 
cei neştiutori şi neîntăriţi le răstălmăcesc, ca şi pe 
celelalte Scripturi, spre a lor pierzanie“ (II Petru 
3, 16). Tocmai din această pricină, nu orice „ne
ştiutor“ are priceperea să tîlcuiască Sf. Scriptură. 
Cînd diaconul Filip l-a întrebat pe famenul etio
pian dacă ştie ce citeşte în Sf. Scriptură, acesta i-a 
răspuns: „Cum voi putea, de nu mă va călăuzi 
cineva“. Au fost necesare lămuririle date de diaco
nul Filip pentru a putea pricepe textul pe care-1 
citise (Fap. Ap. 8, 26— 39).

Pe de altă parte, nu oricine are dreptul sau che
marea de a tălmăci Sf. Scriptură, ci numai Biserica 
prin persoanele cărora li s-a încredinţat de Dum
nezeu această chemare. Căci în Biserică nu toţi 
au acelaşi dar şi aceeaşi chemare (I Cor. 12, 28— 
30; Ef. 4, 11). De aceea, trebuie ca fiecare mădu
lar al Bisericii să-şi vadă de darul şi de chemarea 
pe care o are şi să nu-şi aroge chemări şi daruri 
pe care nu le are: „Fiecare, fraţilor, întru ce a 
fost chemat, întru aceasta să rămîie înaintea lui 
Dumnezeu“ (I Cor. 7, 20— 24).

Cunoaşterea tainelor împărăţiei lui Dumnezeu 
este un dar special, care a fost dat numai Sf. 
Apostoli (Mt. 13, 11). Prin însăşi apostolia lor, ei 
aveau priceperea necesară tălmăcirii şi propovă
duirii învăţăturilor Domnului nostru lisus Hristos. 
De unde rezultă că cei ce nu au darull apostoliéi, nu 
au nici priceperea şi nici dreptul de a tălmăci al
tora adevărurile de credinţă nepricepute de ei. 
Drept aceea, zice Sf. Apostol Pavel: „Cum vor 
propovădui fără apostolié?" (Rom. 10, 15).

Testamentul Vechi a avut un rol pedagogic de 
a pregăti omenirea pentru primirea lui Mesia: 
„legea ne-a fost nouă un învăţător spre Hristos, 
ca să ne îndreptăm prin credinţă. Iar dacă a venit 
credinţa, nu mai sînitem sub învăţător.“ (Gal. 3, 
24— 25). El a fost înlocuit cu Testamentul Nou. 
Prin lisus Hristos, Testamentul Vechi s-a împlinit 
şi a încetat (Rom. 10, 4). De aceea, mîntuirea 
noastră nu atîrnă de împlinirea faptelor poruncite 
de Testamentul Vechi, ci de credinţa în Domnul 
nostru lisus Hristos: „Nimeni, deci, să nu vă bage 
vină pentru mîncare sau băutură, sau cu privire la 
vreo sărbătoare, sau lună nouă, sau Sîmbătă, care 
sínt umbra celor viitoare, iar trupul al lui Hristos“ 
(Col. 2, 16— 17). Căci „omul nu se îndreptează 
din faptele legii, ci numai prin credinţa în lisus 
Hristos“ (Gal. 2, 16).

întrebarea dacă Vechiul Testament mai este o- 
bligatoriu a fost dezbătută de primul Sinod apos- 
tolesc de la Ierusalim (anul 50—51), care a hotărît 
că legea Testamentului Vechi este sarcină prea 
grea şi nefolositoare („un jug prea greu“) şi de 
aceea este inutil a o impune creştinilor. Numai atît 
să se ţină: 1. ferirea de a mînca din cărnurile ce 
au fost jertfite idolilor; 2. ferirea de carne de 
animal sugrumat; 3. ferirea de sînge; 4. ferirea de 
desfrînare. încolo, orice alte porunci ale Testa
mentului Vechi nu mai au putere obligatorie (Fap.

(Continuare în pag. 4)
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Din înţelesurile Sf. Liturghii

jertfa Legii Noi -
Nimicirea unui lucru în cinstea lui Dumnezeu ca 

prin această nimicire să recunoaştem că Dumnezeu 
este supremul nostru stăpîn, sau prin care îi mul
ţumim pentru binefacerile primite, îi cerem ajuto- 
ru)l de care avem lipsă — se numeşte jertfă.

La aducerea jertfei e ca şi cum i-am spune lui 
Dumnezeu: Doamne, precum depinde de mine ca 
lucrul acesita să fie sau să nu fie, tot aşa existenţa 
sau neexistenţa mea depinde de voinţa Ta. Şi după 
cum eu am putere ca să nimicesc acest lucru, care 
e în puterea mea, tot aşa şi Tu, Doamne, ai putere 
peste mine şi eu pot să exist sau să nu exist, după 
voia Ta, fiindcă Tu m-ai creat şi aL Tău sînt.  ̂ Eu 
nimicesc acest lucru nu fiindcă Tu ai avea lipsă de 
acesta, ci pentru că prin aceasta să-ţi arăt că te 
recunosc ca părinte al meu şi eu sínt lucrul mîini- 
lor Tale. Existenţa mea prin tot ceea ce am, toate 
bunurile mele trupeşti şi sufleteşti sínt de la Tine, 
Tu mi le-ai dat şi mi le poţi lua atunci cînd bine- 
voieşti.

Aşa trebuie să înţelegem noţiunea de jertfă. Un 
dar extern, aparţinînd omului', pe care îl oferă lui 
Dumnezeu aducîndu-1 pe altar şi aprinzîndu-1, 
pentru ca prin ardere omul să-şi exprime simţă
mintele lui religioase şi itotala lui dependenţi de 
Dumnezeu.

Cine nu-şi aduce aminte de jertfa lui Cain şi 
a lui Abel? Cine nu ştie de jertfa lui Noe, care 
după ce a încetat potopul a ieşit din corabie şi i-a 
adus lui Dumnezeu jertfă din toate animalele cu
rate, arzîndu-le pe altar, din marea lui dragoste 
faţă de Dumnezeu? Despre Avraam ştim că a voit 
să-şi aducă jertfă pe propriul său copiii, pe Isac, 
din dragoste faţă de Dumnezeu.

La toate popoarele şi în toate religiile s-au adus 
jertfe, care adeseori erau jertfe omeneşti. Evreii în 
Legea Veche aveau mai multe feluri de jertfe. 
Erau jertfele arderii de tot în care animalul adus 
ca jertfă se ardea tot şi sîngele se vărsa la picioa
rele altarului. Erau apoi jertfe pentru păcate, la 
care se ardea numai grăsimea. Erau apoi jertfe 
de pace din care se ardea numai seul şi rinichii, 
iar din părţile celelalte se pregătea cina sfîntă, la 
care luau parte preoţii, leviţii, cei care aduceau 
jertfa şi săracii. Acestea erau jertfe sîngeroase (cu 
vărsare de sînge).

Erau apoi în Legea Veche jertfe nesîngeroase, la 
care se aducea făină albă, untdelemn, tămîie, pîine, 
vin. Acestea erau jertfe nesîngeroase (fără vărsare 
de sînge).

Cu toate că aceste jertfe erau numeroase, omul 
gemea încă sub povara urmărilor păcatului. Toate 
jertfele Legii Vechi, deşi au fost rînduite de Dum
nezeu, totuşi ele n-au fost în stare să-l unească pc 
om iarăşi cu Dumnezeu. Toate acestea erau nu
mai umbra jertfei celei mari care avea să vină şi 
pe care avea s-o aducă Mînituitorul. Sf. Apostol 
Pavel ne arată limpede în epistolele sale cum toate 
jertfele Legii Vechi au fost numai simboale, icoane 
ale jertfei celei mari a Mîntuitorului, cînd zice: 
„în adevăr, Legea avînd umbra bunurilor viitoare, 
iar nu însuşi chipul lucrurilor, nu poate niciodată 
— cu aceleaşi jertfe, aduse neîncetat în fiecare 
an — să facă desăvîrşiţi pe cei ce se apropie. 
Pentru că este cu neputinţă ca sîngele de tauri şi 
de ţapi să înlăture păcatele“ (Evrei 10, 1. 4).

Ceea ce nu s-a putut îndeplini prin jertfele Legii 
Vechi, împăcarea deplină a omului cu Dumnezeu, 
s-a împlinit prin jertfa Fiului lui Dumnezeu, care 
s-a smerit pe sine, luînd chipul robului şi făcîn- 
du-se ascultător pînă la moartea crucii (Fii. 2, 
7— 9). Aceasta a fost jertfa cea mare, nemărginit 
de mare, prin care omenirea se poate curăţi de 
păcat. Prin această jertfă a Fiului lui Dumnezeu 
de pe lemnul crucii s-a şters păcatul, aşa după cum 
zice Sf. Paved: „ . . .  nu cu sînge de ţapi şi de viţei, 
ci cu însuşi Sîngele Său, şi-a dobîndit veşnică răs
cumpărare“ (Evrei 9, 12). Şi tot Sf. Pavel insistînd 
asupra acestui adevăr zice: „Căci dacă sîngele ţa
pilor şi al taurilor şi cenuşa junincii, stropind pe 
cei spurcaţi, îi sfinţeşte spre curăţia trupului, cu 
cîit mai mult sîngele lui Hristos care, prin Duhul 
cel veşnic, s-a adus lui Dumnezeu pe sine, jertfă 
fără de prihană, va curăţi cugetele voastre de fap
tele cele moarte, ca să slujiţi Dumnezeului celui 
viu“. Putem spune că jertfa de pe cruce a Mîntui- 
torului se deosebeşte de toate celelalte jertfe, fiind 
jertfa adevărată de împăcare, o jertfă deplină, o 
jertfă de o valoare nemărginită, care a putut să îm
pace vătămarea nesfîrşit de mare care i s-a adus 
lui Dumnezeu prin păcat.

Jertfa de pe cruce n-a fost adusă deck o sin
gură dată. Dar pentru ca oamenii din toate tim
purile şi din toate locurile să se poată bucura de

Sfînta Liturghie
roadele acestei jertfe adusă de Mîntukorul pe lem
nul crucii, a fost necesar ca această jertfă să se 
perpetueze, să se continue, pînă lla sfîrşitul veacu
rilor. Forma prin care se reînnoieşte şi se perpe
tuează jertfa de pe cruce a Mîntuitorului, este 
jertfa Sf. Liturghii.

Sf. Liturghie este jertfa Testamentului Nou, prin 
care Mîntuitorul Hristos, sub chipul pîinii şi al 
vinului, se jertfeşte în chip nesîngeros, aşa după 
cum s-a jertfit pe cruce în chip sîngeros.

Sf. Liturghie este o adevărată jertfă. Acest lu
cru rezultă din cuvintele de instituire a acesteia, 
la Cina cea de Taină, cînd Mîntuitorul a zis: 
„Luaţi mîncaţi acesta este trupul meu; Beţi dintru 
acesta toţi că acesta este sîngele meu, al legii celei 
noi, care pentru mulţi se varsă spre iertarea păca
telor“ (Matei 26, 26— 28). Cuvintele: „(sîngele) 
carele se varsă pentru voi“, „sîngele legii noi“ ne 
indică noţiunea de jertfă, fiindcă numai în jertfele 
aduse pentru păcate se vărsa sîngele animalelor. 
Deci la Cina cea de Taină, Mîntukorul a instituit 
Jertfa Legii Noi. Legea cea Nouă dată de Mîntui- 
torull pretindea instituirea unei jertfe noi, care să 
se aducă de-a pururea în Biserica Sa, în locul jert
felor celor multe ale Legii Vechi.

Prin cuvintele Mîntuitorului: „Aceasta să o fa
ceţi întru pomenirea mea", le dă putere şi poruncă 
Apostolilor şi urmaşilor acestora, episcopi şi preoţi, 
să facă ceea ce a făcut El la Cina cea de Taină, 
să prefacă adică pîinea şi vinul în trupull şi sîn
gele Său.

Conferinţe pentru elevii seminarişti
La Seminarul Teologic din Caransebeş, unde îşi 

fac ucenicia pentru misiunea preoţească tineri din 
trei eparhii — Arhiepiscopia Timişoarei şi Caran
sebeşului, Episcopia Aradului şi Episcopia Oradiei 
— la rîndul ilor aparţinătoare la două Mitropolii 
ce îşi împletesc şi în acest fel destinele comune, s-a 
îndatinat practica de a se ţine la răstimpuri, mai 
ales în cele premergătoare marilor sărbători, ex
puneri de interes general bisericesc.

în acest an cele dinainte sau după sărbătoarea 
Sfintelor Paşti au suscitat o atenţie deosebită din 
partea ascultătorilor: profesori, eíevi şi ostenitori 
ai şcolii. Elle s-au ţinut de obicei în după amiezile 
de Duminică, într-un cadru corespunzător, în sala 
de festivităţi a seminarului.

Din şirul unor astfel de întîlniri, cea din 22 mar
tie 1970 a avut un caracter particular, prin pre
zenţa Ierarhilor Mitropoliei Banatului, înalt Prea 
Sfinţitul Mitropolit Nicolae şi Prea Sfinţitul Epis
cop Teoctist al Aradului. într-o atmosferă solemnă, 
Prea Sfinţitul Episcop al Aradului a conferenţiat 
despre „Urmarea lui Hristos, condiţie esenţială în 
formarea personalităţii adevăratului slujitor al Bi
sericii“.

Celelalte conferinţe au fost susţinute de dascăli 
de teologie, de ostenitori ai centrelor eparhiale, de 
protopopi şi preoţi, după cum urmează: Prot. dr. 
Petru Deheleanu: „Orientări actuale în neoprotes- 
tantism“ (8 martie); Ierom. Timotei Seviciu: 
„Strădania continuă spre desăvîrşire“ (15 martie); 
Pr. Alexandru Ciurdariu: „Sensul! major al cola
borării şi convieţuirii creştine“ (29 martie); Pr. 
Ilie Cîmpeanu: „Pregătirea duhovnicească, impera
tiv cerut de responsabilitatea misiunii preoţeşti“ (5 
aprilie); Asistent loan Ică: „Frămîntările şi pre
ocupările din protestantismul actual" (8 aprilie); 
Prot. loan Olariu: „Tînărul absolvent de seminar 
în faţa misiunii preoţeşti“ (12 aprilie); Prof. dr. 
Sofron Vilad: „Concepţia Sfîntului Apostol Pavel 
despre preoţie ca slujire a năzuinţelor spre mai bi
nele credincioşilor“ (8 mai).

Pe lîngă acestea, în cadrul slujbelor de seară la 
paraclisul şcolii s-au ţinut de către alţi preoţi invi
taţi un program de meditaţii pe teme duhovniceşti.

Competenţa şi amploarea tratării temelor stabi
lite a constituit un imbold pentru îmbogăţirea 
continuă a cunoştinţelor asupra problemelor bise
riceşti contemporane, ceea ce contribuie şi la o mai 
bună orientare a viitorilor preoţi în întreaga lor 
activitate. S-a căutat mai ales să se pătrundă di
feritele aspecte ale aportului Bisericii la propăşirea 
neîncetată a vieţii lumii.

Conferinţele au fost urmate de discuţii eficiente, 
la ele participînd profesorii şi ellevii şcolii. Roadele 
acestor împărtăşiri de lumină se nădăjduieşte a îm
bogăţii mai mult însuşi procesul de învăţămînt în 
continuă dezvoltare. Ele au scos totodată în evi
denţă legătura mereu înnoită dintre vechi aşeză
minte de cultură teologică.

C.

între aceste două jertfe este o perfectă unitate, 
identitate, cu următoarele deosebiri: 1) Jertfa cru
cii s-a adus o singură dată şi într-un singur loc, 
cîtă vreme jertfa Sf. Liturghii în fiecare zi, în 
oricare parte a lumii unde se află un altar creş
tin; 2) Jertfa crucii s-a adus în chip sîngeros, 
jertfa Sf. Liturghii este o jertfă nesîngeroasă; 3) 
Prin jertfa crucii Mîntuitorul ne-a dobîndit belşu
gul harului dumnezeesc, cîtă vreme prin Sf. Li
turghie ne împărtăşim fiecare din noi din izvorul 
acestui har în măsura în care ne facem vrednici 
de aceasta.

Identitatea dintre cele două jertfe rezultă şi din 
identitatea Mîntuitorului ca săvîrşitor cil jertfei şi 
ca dar de jertfă. în Liturghie săvîrşitorul jertfei 
este Hristos, el este Acela care sfinţeşte prin mîi- 
nile şi graiul preotului darurile de pîine şi de vin 
aduse de credincioşi. Preotul slujitor este numai un 
organ sau un instrument al lui Hristos. La jertfa 
de pe Golgota săvîrşitorul este tot Hristos.

Darul de jertfă adus lla Liturghie este acelaşi 
cu acela de pe Golgota, Trupul şi Sîngele Mîntui- 
itorului.

Primitorul jertfei liturgice este acelaşi cu pri
mitorul jertfei de pe Golgota, adică Dumnezeu; 
Tatăl, Fiul şi Sf. Duh (Sf. Treime).

Iată deci cît de limpede ne apare identitatea 
intre aceste două jertfe. Şi Sf. Părinţi mărturisesc 
că cele două jerte sínt una.

Cunoscmd noi acest llucru să ţinem cu itoată tă
ria învăţătură Bisericii noastre, să nu ne lipsim de 
darul Sf. Liturghii, să ne trudim să o ascultăm cu 
evlavie şi astfel să ne împărtăşim de roadele ei 
dumnezeieşti.

Al. Moisiu

Rugăciunea
— Rugăciunea este vorbirea minţii cu Dumne

zeu. De ce stare are, aşadar, nevoie mintea ca să 
poată să se întindă, fără să se uite îndărăt, dincolo 
de sine, pînă la Stăpînul ei, şi să stea de vorbă cu 
El, fără mijlocirea nimănui?

Cînd Moise încearcă să se apropie de rugul ar
zător, e împiedicat pînă nu dezleagă încălţămintea 
picioarelor (Exod 3, 2). Cum nu :te vei dezlega şi 
tu de orice cuget pătimaş, dacă vrei să vezi pe 
Cel mai presus de orice simţire şi înţelegere şi să 
vorbeşti cu El?

— Stai cu încordare şi te roagă cu osîrdie şi 
ocoleşte grijile şi gîndurile, căci ele te tulbură şi te 
neliniştesc, ca să te scoată din tăria rugăciunii.

— Rugăciunea este vlăstarul blîndeţii şi al lipsei 
de mînie.

— Rugăciunea este rodul bucuriei şi al mulţu
mirii.

— Rugăciunea este urcuşul minţii spre Dum
nezeu.

— E cu dreptate să te rogi nu numai pentru 
curăţia ta, ci şi pentru chipul îngeresc.

— Dacă vrei să te rogi, ai trebuinţă de Dum
nezeu, care dă rugăciune celui ce se roagă. Prin 
urmare, cheamă-1 pe El, zicînd: „Sfinţească-se nu
mele tău, vie împărăţia ta" (Matei 6, 9— 10); Lu
ca 9, 2), adică Duhul Sfînt şi Fiul Tău, Cel unul 
născut. Căci aşa ne-a învăţat zicînd: „în Duh şi 
Adevăr se cade să ne închinăm Tatălui“ (loan 4, 
25).

— Dacă doreşti să te rogi, nu face nimic din 
cele ce se împotrivesc, ca Dumnezeu, apropiin- 
du-se, să călătorească împreună cu tine.

— Roagănte cu cuviinţă şi fără tulburare şi 
cîntă cu bună înţelegere şi cu bună măsură şi vei 
fi ca un pui de vultur ce urcă la înălţime.

— Precum pîinea este hrană trupului şi virtu
tea hrană sufletului, aşa şi rugăciunea este hrana su
fletului.

— Rugăciune săvîrşeşte acela care aduce totdea
una primul gînd al său ca rod lui Dumnezeu.

— Precum cel mai de preţ dintre toate simţu
rile este vederea, aşa cea mai dumnezeiască dintre 
toate virtuţile (creştine) este rugăciunea.

— Cînd, stînd la rugăciune, te vei ridica mai 
presus de orice bucurie, atunci cu adevărat ai găsit 
rugăciunea.

După Evagrie Ponticul.
Culegere D. C.
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Construcţie şi reconstrucţie
în  aceste zile de sfîrşit de semestru şi început 

de nou semestru putem spune că munca de cons
trucţie şi reconstrucţie este aspectul esenţial, de 
prim ordin al activităţii poporuui nostru, iar bi
lanţurile care se fac nu sínt de natură să ne descu
rajeze, ci dimpotrivă.

Spunem construcţie şi reconstrucţie, pentru că 
atenţia Conducerii noastre de stat, a întregului 
popor român cuprinde două fronturi, ambele avînd 
acelaşi scop, aceeaşi rezultantă: înflorirea tot mai 
mult a Patriei, propăşirea tuturor fiilor ei. Şi 
anume: pe de o parte se desfăşoară munca de în
făptuire a obiectivelor din acest ultim an al cinci
nalului în care ne aflăm, iar pe de altă parte se 
fac eforturi, pe care le-am putea numi cu adevărat 
eroice, de a se înlătura toate urmările dureroase 
pe care revărsările de ape atît de nemiloase din 
această primăvară le-au lăsait în urma lor, activi
tatea de reconstrucţie a tot ce ele au distrus.

într-adevăr, întregul nostru popor, într-o gene
roasă dăruire pentru binele obştesc, general, este 
angajat în executarea unei măreţe, unei minunate, 
unei fantastice simfonii a muncii, urmărită cu mult 
interes şi simpatie de mulţi iubitori de bine, ceea 
ce îi face multă cinste. Sínt grăitoare în această 
privinţă spusele îndrăzneţului călător canadian, 
Alberto Le Blanc — plecat de 2 ani din ţara sa 
pentru a înconjura Pămîntuil pe bicicletă şi care a 
trecut şi prin ţara noastră — cînd zice: „Printre 
cele mai puternice impresii trebuie să număr cele 
văzute în ţara dumneavoastră. N u  vorbesc numai 
de modul deosebit de cordial în care am fost pri
mit încă din clipa cînd am ajuns la graniţă. Dar 
am avut ocazia să trec prin locuri care suferiseră 
cumplit de pe urma revărsării apelor. Ei bine, am 
fost emoţionat, chiar foarte emoţionat — şi puteţi 
să mă credeţi că am văzut multe în lungul meu 
voiaj — de comportarea oamenilor din ţara dum
neavoastră. în loc de deznădejde, de egoism, am 
fost martorul celor mai profunde acţiuni de soli
daritate umană. Pot să vă spun că pur şi simplu 
am simţit că-mi renaşte încrederea în oameni".

în multe sectoare de activitate, unitatea de mă
sură a timpului de lucru a devenit, pentru un timp 
mai scurt sau mai lung, „ziua lumină", ceea ce do
vedeşte înalta conştiinţă patriotică şi cetăţenească 
a multor fii ai poporului nostru, care şi-au jertfit 
o parte din timpul lor de odihnă pentru refacerea 
economică a ţării. Este adevărat că urmările aces
tei opintiri generale se văd direct sau ni se fac 
cunoscute de la o zi lla alta.

Aşa de pildă, planul prinde viaţă în toate ra
murile, iar angajamentele luate la începutul anului 
se îndeplinesc cu succes, şi acestea în condiţiile în 
care multe întreprinderi au fost angajate în spri
jinirea, în diferite forme, a fabricilor şi uzinelor 
atinse de calamităţi. Ba mai mullt, s-au luat anga
jamente suplimentare privind realizarea de bene
ficii în plus, pentru ca pe ansamblul economiei 
naţionale să se resimtă cît mai puţin urmările 
grelelor încercări prin care am itrecut. în acest sens 
■subliniem faptul că, răspunzînd chemării pe care 
ţara le-a făcut-o, în multe întreprinderi munci
torii au realizat producţii care, în condiţii fireşti, 
nu se puteau întrezării.

De asemenea, este de reţinut faptul că multe din 
unităţile economice, care şi-au întrerupt lucrul din 
cauza calamităţilor, au reintrat în producţie cu ca
pacitatea maximă, iar altele urmează să atingă a- 
cest obiectiv în viitorul apropiat. N e este cunos
cută abnegaţia cu care muncitorii au lucrat zi şi 
noapte, fără odihnă, la repunerea în funcţiune a 
întreprinderilor lor avariate de revărsarea apelor, 
permanent interesele obşteşti, interesele ţării avînd 
întîietate faţă de celle personale, familiale.

Cartiere întregi se construiesc şi se reconstruiesc 
la Satu Mare, Dej, Mediaş şi în alte oraşe şi loca
lităţi, unele devastate de ape pînă la 90%, pentru 
zecile de mii de familii rămase fără adăpost.

Considerăm potrivit să subliniem şi în această 
privinţă că nici un cetăţean calamitat nu s-a simţit 
şi nu se simte singur în necazul său, fapt care, în 
condiţiile vechilor orînduiri, nu era posibil. Ne-a 
fost dat de asemenea să cunoaştem cazuri de fa
milii care au primit ajutor, mai ales în haine şi 
alimente, la care nu s-au aşteptat niciodată.

Un aport preţios în munca de construcţie şi re
construcţie care se desfăşoară în întreaga ţară îl 
aduc brigăzile de tineret şcolar şi universitar, toţi 
participanţii dînd în felul acesta un examen cît se 
poate de umanitar, cu nimic mai prejos decît cel 
şcolar.

Vorbind de examene, trebuie să arătăm că un 
înalt examen cetăţenesc dau în aceste zile şi mun
citorii de pe ogoarele Patriei, în recuperarea pă-

mînturilor înecate de ape şi de darea lor circuitu
lui agricol al ţării, precum şi în intensificarea lu
crărilor agricole, în zonele necalamitate, pentru ca 
producţia agricolă să fie cît mai ridicată şi pentru 
ca nevoile Patriei să se resimtă cît mai puţin şi în 
acest seator. Se ştie că şi în agricultură au luat 
naştere iniţiative patriotice deosebit de importante, 
ca de pildă chemarea lansată de ţărănimea coope
ratistă din judeţul Teleorman privind obţinerea 
unor recolte cît mai bune şi în felul acesta livra
rea suplimentară către stat a unor importante can
tităţi de produse agricole şi animaliere.

Deşi cu greu se poate calculla în bani toate du
rerile şi pierderile pricinuite de calamităţile natu
rale, pagubele generale se cifrează totuşi la suma 
de aproximativ 10 miliarde lei. Prin tot ansamblul 
de aotiviităţi mai sus arătate, prin munca unită şi 
plină de dăruire a întregului nostru popor, la 
care se adaugă importantele ajutoare primite din 
străinătate, semne atît de frumoase ale solidarităţii 
omeneşti — pentru care conducerea noastră de 
stat a mulţumit în repetate rînduri — , ţara noastră 
îşi va vindeca rănile provocate de calamităţi în- 
tr-un timp mult mai scurt decît s-ar crede. Sínt 
semnificative în această privinţă cuvintele domnu
lui Nicolae Ceauşescu, preşedintele Consiliului de 
Stat, rostite cu prilejul unei recente vizite de lucru, 
cînd a spus printre altele: „Desigur am avut şi 
avem încă unele greutăţi datorită calamităţilor na
turale. Dar noi vom învinge mult mai repede decît 
îşi închipuie mulţi aceste greutăţi, vom dovedi că 
naţiunea socialistă română de 20 de milioane de 
oameni este în sitare — ca de atîltea ori pînă 
acum — să facă adevărate minuni, să biruie orice 
obstacole, să devină tot mai puternică, mai înflori
toare".

Pentru realizarea acestui nobil ţel, este necesar 
însă ca fiecare din noi să se integreze deplin în 
efortul general de construcţie şi reconstrucţie sus
ţinut de întregul nostru popor, străduindu-ne fie
care să ne facem cît mai conştiincios datoria la 
locurile noastre de muncă şi oriunde simţim că 
putem fi de folos semenilor noştri şi Patriei noas
tre scumpe. T. R.

INFORMAŢII
— Sub auspiciile Casei judeţene a creaţiei popu

lare — Sibiu a apărut un volum de lucrări corale, 
aparţinînd P. C. prof. Gheorgbe Şoima de la Insti
tutul nostru Teologic Universitar din Sibiu.

Volumul, recenzat în ziarul „Tribuna Sibiului", 
nr. 733 din 1 iulie 1970, cuprinde o selecţie din 
creaţia corală a stimatului nostru profesor, a cărei 
audiţie ne-a desfătat de atîtea ori mintea şi ne-a 
încălzit inima» Aceasta cu atît mai mult cu cît, pe 
de o parte, în aceste lucrări corale se resimte mi
reasma minunatului nostru folclor, iar pe de ailtă 
parte, în plămada lor este cuprinsă însăşi persona
litatea distinsă a autorului, care a dat viaţă cu
ceritoarelor sale compoziţii nu numai pe linie muzi
cală, ci şi literară, căci cuvintele, textul cîntecelor 
îi aparţine în bună parte.

— Deşi popoarele însetează după pace, chel
tuielile militare pe plan mondial cresc de la un an 
la altul. Astfel, în 1962 au fost de circa 120 mi
liarde dolari, în 1964 de 132 miliarde dolari, în 
1966 de 159 miliarde dolari, în 1967 de 182 mi
liarde dolari ş.a.m.d. Datorită acestor uriaşe chel
tuieli, cursa înarmărilor a atins proporţii de ne
închipuit. Puterea stocurilor de arme nucleare a 
depăşit 1.000.000 megatone, ceea ce înseamnă a- 
proximatiiv 50.000.000 bombe atomice asemănă
toare celei aruncate asupra oraşului japonez Hiro
shima. O bombă nucleară de astăzi are o putere 
de distrugere de 1000 ori mai mare decît cea de 
la Hiroshima.

Este momentul deci ca această periculoasă în
trecere să înceteze odată pentru totdeauna, iar su
mele atît de mari înghiţite de înarmări să ia calea 
înfrumuseţării Pămîntului.

— Recent a apărut la New-York anuarul sta
tistic al O .N .U. pe anul 1969, de unde rezultă, 
printre altele, că în ultimii 5 ani populaţie lumii 
a crescut cu 300 mii. de locuitori. Cel mai scăzut 
procent s-a înregistrat în această privinţă în Eu
ropa, 0,9o/o, iar cei mai ridicat în America La
tină, 2,7o/0.

Produsul mondial brut va atinge în 1970 un 
volum de două ori mai mare decît 1950.

Pe şoselele lumii circulă în prezent aproximativ 
170 mii. automobile, 46 milioane autocamioane etc.

în perioada 1950— 1970 comerţul mondial a 
crescut de aproape patru ori.

Tîlcuirea Sfintelor Scripturi
(Urmare din pag. 1)

lucruri cu anevoie de înţeles, pe care cei neştiu
tori şi neîntăriţi le răstălmăcesc, ca şi pe celelalte 
scripturi, spre a lor pierzare“ (II Petru 3, 16). 
Astfel în predicile şi scrierile Sfinţilor Părinţi (e- 
piscopi ai Bisericii cei una din primele veacuri) 
avem tîlcuirea cea dreaptă a Sfintei Scripturi, a 
Cuvîntului lui Dumnezeu. Amintim aici numai pre
dicile Sfîntului loan Gură de Aur — care ştia pe 
de rost întreaga Sfîntă Scriptură — şi îndeosebi 
explicarea pe care o dă acest Sfînt epistolelor 
Sfîntului Apostol Pavel (care explicare s-a tipărit 
şi în limba română). Sfinţii Părinţi însă grăiau nu 
numai pe temeiul cunoaşterii depline a Sfintei 
Scripturi, ci şi pe temeiul Sfintei Tradiţii, a învă
ţăturii Bisericii lui Hristos, a hotărîrilor sinoadelor 
ecumenice (adică, a toată lumea). Cele şapte sT 
noade ecumenice au mărturisit credinţa cea de to t
deauna a Bisericii în Sfînta Treime (Tatăl, Fiul 
şi Duhul Sfînt), în Iisus Hristos, Fiul lui Dumne
zeu întrupat, răstignit, înviat şi înălţat la cer 
pentru mîntuirea noastră, în cinstirea Maicii Dom
nului, a sfinţilor şi a sfintelor icoane, în Biserica 
lui Hristos, una, sfîntă, sobornicească şi aposto- 
lească — , în învierea morţilor, în viaţa cea veş
nică ş. a. Toată învăţătura Bisericii îşi are izvorul 
în Cuvîntul lui Dumnezeu păstrat şi transmis în 
Biserica noastră ca Sfîntă Tradiţie şi Sfîntă Scrip
tură. De aceea în Biserică avem  întreg Cuvîntul 
lui Dumnezeu şi înţelesul adevărat, tîlcuirea 
dreaptă a acestui cuvînt dătător de viaţă veşnică.

Este, aşadar, greşită părerea că e destul ca cineva 
să aibă Sfînta Scriptură, să o citească, pentru ca 
să o şi înţeleagă şi să o poată tîlcui cum se cuvine.

Pornind de la această părere s-a ajuns ca Bise
rica lui Hristos cea una să se fărâmiţeze în 
o mulţime de grupări, fiecare socotind că ea are 
adevărata înţelegere a Sfintei Scripturi. Aşa a fost 
pe vremea Sfinţilor Apostoli. Aşa a fost şi după 
aceea — pînă astăzi. Şi aşa va fi. Insă aşa cum pe 
vremea Sfinţilor Apostoli, învăţătura cea aposto- 
lească era cea adevărată, nu învăţătura altora care 
se proclamau singuri apostoli, şi aşa cum adevărul 
l-a avut Biserica apostolească, episcopii aşezaţi şi 
învăţaţi de Sfinţii Apostoli şi urmaşii acestor epis- 
copi, tot aşa şi astăzi adevărata învăţătură este a Bi
sericii noastre, căci în ea s-a transmis şi se transmite 
neschimbată învăţătura M intuitorului, învăţătura 
Sfinţilor Apostoli.

De aceea credinciosul, care vrea să înţeleagă 
drept Sfînta Scriptură, trebuie să se ţină de în- 
ţătura Bisericii (pe care o propovăduiesc episcopii 
şi preoţii) şi să nu-şi plece urechea la învăţături 
greşite, care — ca şi pe vremea Sfinţilor Apostoli 
— vor să amăgească pe căile rătăcirii pe cei ne
ştiutori.

Nu-i destul să ştii pe de rost texte din Sfînta 
Scriptură (sau chiar toată Sfînta Scriptură). Nu-i 
destul să foloseşti regula contextului, adică un text 
(un verset sau mai multe) să-l înţelegi din legătura 
lui cu pericopa întreagă (care poate fi un capitol 
sau mai multe), cu cele dinainte şi cu cele ce ur
mează textului. Nu-i destul nici să compari textul, 
cu locurile paralele, adică cu texte asemănătoare 
din alte cărţi ale Sfintei Scripturi. Toate aceste re
guli sínt bune şi folositoare. Dar mai presus de 
toate trebuie să iei ca îndrumător fără greşeală în
văţătura Bisericii. Căci ea e clădită pe Iisus Hristos 
şi în ea lucrează Duhul lui Hristos. De aceea ea e 
singurul „stîlp“, singura „întărire a adevărului“ 
dăruită nouă de Sfinţii Apostoli în Iisus Hristos 
(I Tun. 3, 15).

t  NICOLAE,
Mitropolitul Ardealului

— Membrii biroullui1 Consiliului Ecumenic al Bi
sericilor, aflaţi în prima săptămînă a lunii mai a.c. 
la Oslo (Norvegia), au făcut o declaraţie publică, 
în legătură cu „gravele evenimente din Indo
china", în care, printre altele, se cere retragerea 
tuturor trupelor străine din diferitele ţări ale Indo- 
chinei, recomandînd totodată o pace negociată în 
această zonă mult încercată a lumii.
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Primitorii Sfîntului Botez
Taina Sf. Botez a fost întemeiată, ca de altfel 

toate Tainele, de Mîntuitorul Iisus Hristos prin 
cuvintele: „Mergînd învăţaţi toate neamurile, bo- 
tezîndu-le în numeile Tatălui şi al Fiului şi al Sfîn
tului Duh“ (Matei 28, 19).

Atît din aceste cuvinte, cît şi din îndemnul 
Domnului din Evanghelia după Marcu, cap. 16, 
16: „Cel ce va crede şi se va boteza se va mîn- 
tui“, reiese că propovăduirea trebuie să preceadă 
botezul. Şi în general, Biserica primară a şi făcut 
aceasta, iar Sf. Liturghie ne aminteşte şi-n zilele 
noastre de acea perioadă plină de roade duhovni
ceşti.

Obişnuiau unii să amîne botezul pînă înainte 
de moarte, ca să între curaţi în împărăţia lui 
Dumnezeu, întrucît prin botez se iartă şi păcatele 
personale. Dar cum neprevăzutul joacă un rol 
însemnat în viaţa omului, s-a dovedit că un ase
menea obicei este riscant şi nu tocmai corect, din 
moment ce pentru iertarea păcatelor Domnul a în
temeiat Taina Mărturisirii, pentru ca „omul cel 
nou" (Efes. 4, 24) să se poată dezvolta.

De aceea, alături de practica botezării persoa
nelor mai în vîrstă care se încreştinau, Taina Sf. 
Botez s-a aplicat în egală măsură tuturor vîrstelor 
şi, deci, şi pruncilor, aşa cum facem şi astăzi în 
bisericile noastre.

în convorbirea pe care a avuit-o cu Nicodim, 
Mîntuitorul precizează că „de nu se va naşte cine
va din apă şi din Duh nu va putea să intre întru 
împărăţia lui Dumnezeu" (loan 3, 5). Reiese lim
pede de aici că Botezul este absolut necesar în 
calea mîntuirii, fapt care a îndemnat pe Părinţii 
de la Sinodul din Cartagina ca în canonul 110 să 
consemneze şi această hotărîre: „Pruncii care prin 
sine nici unul din păcate nu au putut săvîrşi, cu 
adevărat întru lăsarea păcatelor se botează, ca să 
se curăţească întru dînşii prin renaştere ceea ce 
şi-au atras din naşterea cea veche".

Ca mărturie a existenţei acestei practici avem 
suficiente dovezi scripturistice. Sf. Ap. Pavel scria 
Corintenilor: „Am botezat şi casa lui Ştefana" (I 
Cor. 1, 16), iar Evanghelistul Luca, scriind despre 
felul minunat în care Dumnezeu l-a scăpat pe Sf. 
Aposrtol din temniţa din Fiilipi, fapt care l-a 
schimbat pe temnicer, precizează că „s-a botezat el 
şi toţi ai lui îndată" (F. Ap. 1, 6, 33).

Desigur că „prin casa lui Ştefana" se înţelege 
toată familia lui, mari şi mici, sau „toţi" cei ai 
temnicerului erau numai părinţii şi soţia lui, nu şi 
restul familiei şi anume pruncii? Expresiile scrip
turistice „casă" şi „toţi ai lui" indică această prac
tică de origine apostolică, care, pentru Nouil Tes
tament, este ceea ce pentru Vechiul Testament 
constituia obligativitatea tăierii împrejur (Col. 2, 
11— 12) cu deosebirea că, întrucît în Hristos nu

mai este parte bărbătească şi parte femeiască, ci 
toţi sîntem una" (Gal. 3, 28), botezul se adminis
trează oricărei fiinţe omeneşti.

Inscripţiile aflate în catacombe atestă existenţa 
practicii botezării copiilor familiilor creştine. In
scripţii ca aceea care numea creştină o pruncă de 
9 luni dovedesc că botezul pruncilor era frecvent, 
dar nu numai atît, ci ceva şi mai mult, şi anume 
că el era general.

Dar ne întrebăm în ce măsură această practică, 
veche ca însăşi Biserica, este validă din moment 
ce pruncii noştri nu-şi pot da adeziunea la Bise
rica lui Hristos. Dezlegarea o găsim în mărturisi
rea ce-o fac naşii, părinţii spirituali ai finului, 
care-1 aduc să-l închine Bisericii, ei avînd obliga
ţia să-l „crească în Hristos", potrivit unei expresii 
a unui îmbunătăţit cugetător creştin.

Ştim din Scriptura Sfîntă că Mîntuitorul a vin
decat şi a înviat atîţia tineri pentru credinţa pă
rinţilor şi a semenilor lor. Ca exemplu amintim 
vindecarea sllugii sutaşului, care, prin credinţa lui 
stăruitoare, a impresionat pe Mîntuitorul Iisus 
Hristos că a mărturisit: „Nici în Izrael n-am aflat 
atîta credinţă" (Luca 7, 9). Menţionăm de aseme
nea învierea fiicei lui Iair, al cărui tată, cu o 
credinţă ce a învins moartea, s-a adresat Mîntui- 
torului zicînd: „Fiica mea a murit de curînd, dar, 
venind, pune mîna Ta peste ea şi va fi vie" (Ma
tei 9, 18).

S-ar putea spune că prefigurarea botezului şi a 
miruirii pruncilor a făcut-o chiar Domnul Iisus, 
prin punerea mîinilor asupra acelora pe care i-a 
fericit pentru imaculata lor conştiinţă, pentru ne
vinovăţia lor.

Rezultă din Sf. Scriptură şi Sf. Tradiţie că bo
tezul pruncilor familiilor noastre creştineşti este 
deci întru totul corect şi necesar, pentru că toţi 
aceia care se botează în Hristos, se îmbracă cu 
puterea şi tăria Lui (Gal. 3, 27).

Botezul este apoi una din Tainele care nu se 
mai repetă ca Mărturisirea, împărtăşirea şi Maslul, 
deoarece este „numai un botez" (Ef. 4, 5).

Sf. loan Gură de Aur arată respicat că a re
peta Botezul înseamnă a necinsti crucea lui Hris
tos, întrucît toţi acei care ne-am încreştinat „în 
moartea lui ne-am botezat" (Rom. 6, 3). Cum 
Mîntuitorul a identificat Botezul nostru cu crucea 
Sa (Matei 20, 23), înseamnă că se necinstesc mîn- 
tuitoarele patimi prin botezul repetat.

Ceea ce voim să spunem prin aceste rînduri este 
că avem datoria sfîntă să „ţinem predaniile" (Tit 
2, 7), urmînd şi respectînd învăţăturile şi practicile 
pe care Biserica noastră străbună lie păstrează şi le 
transmite cu sfinţenie de la începuturile ei.

Pr. V. Petrica

Sfîntă Scriptură
(Urmare din pag. 1)

Ap. 15). Sf. Apostol Pavel a făcut concesii chiar 
şi cu privire la unele din acestea. Căci în privinţa 
mîncării de carne jertfită idolilor, el arată că 
acei păgîno-creştini care nu cred că idolii există 
aievea, pot mînca astfel de carne, penitru că pen
tru ei, acea carne este ca şi cînd n-ar fi fost jert
fită nimănui. Aşa înoît, numai cei slabi în cre
dinţă, care mai cred încă în idoli, nu trebuie să 
mănînce din carnea jetfită idolilor, pentru că mîn- 
cînd-o, se spurcă în cugetul lor îndoielnic (Rom. 
cap. 14; I Cor. cap. 8).

Cu itoate acestea, Vechiul Testament nu trebuie 
lepădat şi nici dispreţuit total. Pentru că numai 
acele părţi din el, care au fost tipuri sau simboale 
pentru Testamentul Nou s-au împlinit şi, în conse
cinţă, nu mai pot avea putere obligatorie. Acestea 
sínt legile ceremoniale şi cale judiciare. Dar Ve
chiul Testament mai cuprinde şi alte legi, care nu 
au prefigurat nimic. Aşa sínt legile morale ale De
calogului, care nu au fost desfiinţate, fiindcă cu
prind legea morală naturală, care este corespunză
toare tuturor popoarelor. De unde rezullită că — 
cel puţin în parte — Testamentul Vechi ne poate 
fi de folos.

N u este îngăduit să dispreţuim Testamentul 
Vechi, pentru că:

1. Testamentul Nou recunoaşte că Testamentul 
Vechi este inspirat de Dumnezeu. Astfel, Sf. Apos
tol Petru spune că autorii cărţilor Testamentului 
Vechi „au grăit purtaţi fiind de Duhul Sfînt" (II 
Petru 1, 21), iar Sf. Apostol Pavel ne încredin
ţează: „Toata Scriptura este insuflat* de Dumne
zeu şi de folos spre învăţătură" (II Tim. 3, 16).

REDACŢIA: Sec(ia culturală a Cons. Arhiep.

Prin cuvîntul „Scriptură", trebuie să înţelegem aici 
numai Testamentul Vechi, deoarece Testamentul 
Nou încă nu exista. De asemenea, legea veche a 
fost dată de Dumnezeu şi a fost o expresie a 
voinţei lui. Ca atare, „legea e sfîntă şi porunca e 
sfîntă şi dreaptă şi bună" (Rom. 7, 12). De aceea, 
nu este îngăduit creştinilor s-o dispreţuiască.

2. Legea Testamentului Vechi este şi necesară 
pentru o mai bună lămurire a Testamentului Nou 
şi pentru întărirea credinţei noastre în Domnul 
nostru Iisus Hristos, în persoana Căruia s-au îm
plinit toate profeţiile Testamentului Vechi. Ast
fel, Testamentul Vechi ne este un bun îndrumător 
spre Domnul nostru Iisus Hristos, după cum ne 
arată Sf. Apostoli Pavel cînd zice: „Toată Scrip
tura este. . .  de folos spre învăţătură, spre mus
trare, spre îndreptare, spre înţelepţirea care duce 
la dreptate" (II Tim. 3, 16). De asemenea, acelaşi 
Sf. Apostol Pavel îi scrie ucenicului său Timoteij 
„De mic copil cunoşti Sf. Scripturi, care pot să 
te înţelepţească spre mîntuire, prin credinţa cea 
întru Hristos Iisus“ (II Tim. 3, 15).

în concluzie, creştinii trebuie să dea Testamen
tului Vechi cinstirea ce i se cuvine. Acesta nu tre
buie preţuit peste măsură în paguba Testamentului 
Nou, dar nici preţuit prea puţin. _ De îndată ce 
există un Testament Nou, cel Vechi nu mai poate 
fi în vigoare. Dacă îl cinstim, totuşi, şi pe cel 
Vechi, o facem pentru că pe el se clădeşte Testa
mentul Nou şi pentru că are şi porunci^ care au 
rămas valabile şi în Testamentul^ Nou. Prin Testa
mentul Vechi putem înţelege mai bine pe cel Nou. 
Ca atare. Testamentul Vechi contribuie la întă
rirea credinţei noastre creştine.

C. S1RBU

c u- (Taxa poştală plătită in numerar)

Qînduri despre 
Sj. Apostol favel

La începutul propovăduirii apostolice,Sfîntul Apos
tol Pavel joacă un deosebit rol, datorită ostenelilor 
sale neasămănat de mari. Dacă privim harta pro
povăduirii „apostolului neamurilor", cum cu drept 
cuvînt a fost numit, ne minunăm de ostenelile Sf. 
Apostol Pavel şi sîntem încredinţaţi de adevărul 
cuvîntului pe care însuşi l-a mărturisit: „Eu am 
lucrat mai mult deck toţi". înzestrat cu bogăţie 
de ştiinţă rabinică, sporită prin cultura vremii sale, 
el a ştiut să aducă în slujba Evangheliei toată 
strădania unui suflet de apostol luminat prin da/ul 
Sfîntului Duh. Deşi egali şi cu toţii plini de rîvnă, 
putem spune totuşi că nici unul dintre Sf. Apos
toli nu a avut un rol atît de însemnat în propo
văduirea creştină, cum a avut marele Pavel. După 
strădaniile lui au păşit la lucrul propovăduirii toţi 
marii luceferi ai creştinătăţii.

Viaţa acestui mare apostol e împărţită în două, 
prin o linie care desparte două vieţi cu conţinut 
deosebit, dar trăite de una şi aceeaşi persoană.

E drept că după nume se poate vorbi de Saul 
şi de Pavel, dar sub aceste numiri se ascunde a- 
ceeaşi persoană.

Sf. Apostol Pavel n-a fost o fire înjumătăţită. 
Mai la începutul activităţii sale a luptat cu toată 
pasiunea împotriva lui Hristos, ca pe urmă cu 
mai mare putere să lucreze pentru mărturisirea 
Lui. La început a urît creştinismul din tot sufletul, 
ca în cele din urmă să-l iubească cu toată puterea 
sufletului său.

Hristos era i z  începutul activităţii sale ca un 
duşman neîmpăcat al gîndurilor lui, ca în cele din 
urmă să devină prietenul nedespărţit al vieţii 
sale.

Pe drumul Damascului, sub revărsarea acelei 
tainice lumini, s-a produs schimbarea minunată a 
lui Saul în Pavel, a duşmanului în prieten, a pri
gonitorului în mărturisitorul lui Hristos. Lumina 
mare de pe drumul Damascului şi acel glas cutre
murător: „Saule, Saule de ce mă prigoneşti" —  
a făcut să intre lumină nouă în viaţa lui, schim- 
bînd-o în mod minunat. El se proşterne la pămint,. 
smerindu-se pînă la ţărînă şi cerînd ajutor de sus, 
prin cuvintele: „Doamne ce să fac?".

Din clipa aceea Hristos devine centrul vieţii 
sale şi el începe o viaţă nouă, trăită numai pen
tru El: „Hristos este viaţa mea".

Călăuzit de această lumină sfîntă păşeşte Sf. 
Pavel la propovăduire în lumea toată s-o aducă 
la cunoştinţa Evangheliei lui Hristos.

„Hristos este viaţa mea" este desăvîrşita bogă
ţie, putere şi minunata izbîndire a sufletului de 
apostol. Pentru acest adevăr de temelie al vieţii 
creştine, Sfîntul Apostoli Pavel lucrează, simte, 
gîndeşte, suferă, rabdă şi se jertfeşte.

Pentru această cauză sfîntă se lasă el batjocorit, 
asuprit, pedepsit şi închis. Acest adevăr este o 
făclie care nu se stinge, oricite ar fi furtunile vie
ţii Sfîntului Pavel. Singur Hristos este conţinutul,, 
bogăţia şi întreaga comoară a vieţii sale de apos
tol. Călăuzit de acest adevăr, el păşeşte pe dru
murile propovăduirii sfinte, mărturisind Evanghe
lia, viaţa cea întru Hristos, menită să îmbogă
ţească omenirea cu dar de mîntuire, pace şi feri
cire vremelnică şi veşnică. Sub razele propovă
duirii sale se nasc şi cresc comunităţile creştine, 
menite să răspîndească în lume viaţa întru Hris
tos Domnul. Cu adevărat mare este „taina creşti
nătăţii" pe care o vesteşte cu putere apostolul nea
murilor.

O simţim şi noi în viaţa noastră de fiecare zi, 
în puterea pe care Iisus Hristos — Domnul nostru 
ne-o dă pe calea unei cît mai frumoase şi drepte 
vieţuiri, în pilda vie pe care Sf. Apostol Pavel, 
urmînd lui Hristos, ne-a lăsat-o s-o întrupăm şi1 
noi.

5. P.
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